



## 150 Years of the International Law Association

2023 in Paris, France

### **Foresight Project for Young Researchers and Practitioners**

#### **President of the Foresight Project**

Prof. Emeritus Catherine Kassedjian (Université Panthéon-Assas - Paris II)

#### **Regional (Japan-Asia)/IP&ADR Coordinator**

Prof. Asako Wechs Hatanaka (Ritsumeikan University, Kyoto, Japan)

The 2023 symposium, which will mark 150 years of the International Law Association, should be used as an opportunity to rethink our legal norms and how we apply them in response to the challenges lawyers are facing.

#### **The challenges**

Multilateralism, as we have built it since the Second World War at least, is being eroded one piece at a time by actions clearly taken by states in their short-term interests without much heed to overall cohesion or any spirit of cooperation with others. The destruction of the present world order, whose limitations we have to acknowledge, is proceeding without any alternative proposal for how we might address the harmful and pernicious degradation of planet Earth. Civil society, which at one time gave reason for hope, seems powerless to organize itself into a true countervailing power. Businesses could play a positive role, but they seem slow to grasp what it means for them to be 'citizens' too, or the fact that, as such, they have power to act in the common interest. Where lawyers are concerned, although their everyday working tool, the legal rule, has probably never had a greater role to play, they are unsure how to integrate complementary norms such as ethics, soft law or standards. What part are lawyers prepared to play, other than the merely technical application of positive law? What can or should be the role of an organization like the ILA, and in which areas?

We plan to set up working groups to look at all these questions, region by region across the globe, using the approach set out below.

#### **The approach**

Each working group will be put together and coordinated by one person who will be responsible for a given geographic area. That person, to be known as the coordinator, invites young researchers and professionals in the **22-35 year age group**, to ensure full representation of holders of doctorates, doctoral and post-doctoral students and young professionals. The age range is subject to a degree of flexibility.

A **list of ideas** will be drawn up by the working group. Each idea will show the name of the person or persons proposing it. Ideas must be innovative and have future potential, as well as being sufficiently specific to allow for further development.

**Not only Japan-Asia perspectives or IP/ADR-related issues, but also the following themes could be addressed as non-exhaustive examples.** You are also encouraged to suggest **any topic that you consider will be important to the future of international law.**

- Governance
- Self-regulation
- Party autonomy
- Sustainable development
- The role of business enterprises
- Diversity (gender, culture etc.)
- Indigenous peoples
- Artificial intelligence and big data....

### **The timetable**

**10<sup>th</sup> November 2020:** Deadline for call to be sent to the coordinator.

1st quarter 2021: The jury will make its first selection.

2nd quarter 2021: The selected candidate will produce a 5-page presentation.

3rd quarter 2021: The jury will select the champions to be invited to present their ideas in poster form and those who will be invited to take part in a panel.

4th quarter 2021: Formal invitations will be issued. Each selected candidate must indicate whether their institution can bear the cost of their travel to Paris and accommodation. If not, these costs will be borne by the French Branch.

### **Call for Ideas**

The “Japan-Asia/IP&ADR” working group, coordinated by Prof. Asako Wechs Hatanaka (Ritsumeikan University, Kyoto), calls for ideas from **young academics (doctoral students, doctors, post-docs) and young professionals aged 22 to 35** in the field of international public and private law (including IP/ADR). Candidates who have submitted a project will be selected to participate at the 2023 symposium **as speakers in a panel or to present a poster**. The French ILA branch shall pay the selected candidates to speak on a panel of the 150th anniversary ILA symposium in the event that their institution cannot afford their travel and stay in Paris.

Interested persons are requested to address to the coordinator:

- a synthetic **curriculum vitae** (.pdf format, 2 pages maximum), showing their research activities (oral communications, publications) or their practice in connection with public and private international law (including IP/ADR);
- **an idea, in the form of a brief reflection (5,000 characters maximum, spaces included, .pdf format), either in English or French.** This may be extended in the event of preselection.

You do not have to be member of a national branch of the ILA to submit a project.

**Deadline for submitting your ideas is 10<sup>th</sup> November, 2020 and to be sent to  
Prof. Asako Wechs Hatanaka [hatanaka\[at\]fc.ritsumei.ac.jp](mailto:hatanaka[at]fc.ritsumei.ac.jp).**



## 150 ans de l'Association de droit international

2023 à Paris – France

### **Appel à idées « Japon-Asie/PI&ADR » - Jeunes chercheurs et jeunes professionnels**

#### **Présidente du projet**

Prof. Emeritus Catherine Kassedjian (Université Panthéon-Assas - Paris II)

#### **Coordinatrice Japon-Asie/PI&ADR**

Prof. Asako Wechs Hatanaka (Université Ritsumeikan, Kyoto, Japon)

Le colloque de 2023, organisé à l'occasion des 150 ans de l'Association de droit international/International Law Association, devra être une occasion pour penser les normes juridiques et leur mise en œuvre pour répondre aux défis que le monde lance aux juristes.

#### **Les défis**

Le multilatéralisme, tel que nous l'avons construit au moins depuis la seconde guerre mondiale, cède petit-à-petit sous les coups de boutoir de divers Etats qui pensent leurs intérêts dans un évident court-termisme sans grande cohérence d'ensemble ni esprit de coopération avec les autres Etats. La destruction de l'ordre mondial actuel, dont on doit reconnaître les limites, ne s'accompagne d'aucune proposition qui permette de voir comment nous allons faire face à la dégradation préjudiciable et délétère de la planète. La société civile qui, à une époque, était porteuse d'espoir, semble impuissante à s'organiser pour former un véritable contre-pouvoir. Les entreprises pourraient jouer un rôle positif, mais elles semblent tarder à donner un sens au fait qu'elles sont aussi « citoyennes » et que, en tant que telles, elles sont à même d'agir pour le bien-être de tous. Quant aux juristes, alors que leur outil de travail quotidien, la norme juridique, n'a probablement jamais eu autant de rôle à jouer, ils ne savent pas bien comment intégrer des normes complémentaires telles que l'éthique, le droit tendre ou les standards. Quel rôle sont-ils prêts à jouer autrement que comme simples techniciens positivistes ? Quel rôle une organisation telle que l'ILA peut-elle, doit-elle, jouer et sur quels sujets ?

C'est pour réfléchir à toutes ces questions que nous proposons la formation de groupes de travail, autour du globe, région par région selon la méthode exposée ci-dessous.

#### **La méthode**

Chaque groupe de travail sera composé et coordonné par une personne qui aura en charge une aire géographique donnée. Cette personne, que nous appellerons le coordinateur/la coordinatrice, privilégera les personnes dans la **classe d'âge 22-35 ans**, pour donner toute leur place aux doctorants, docteurs, post-docs et jeunes professionnels. Cette classe d'âge sera conçue avec une certaine flexibilité.

Une **liste d'idées individuelles** sera constituée par le groupe de travail. Chaque idée sera accompagnée du nom ou des noms de la ou des personnes qui l'a/l'ont proposée. Les idées devront être innovantes, porteuses de potentiel pour l'avenir et suffisamment précises pour permettre le développement ultérieur en cas de pré-selection.

**Non seulement les perspectives Japon-Asie ou les problèmes liés à la propriété intellectuelle / ADR, mais aussi les thèmes suivants pourront être abordés**, sans que cette liste soit exhaustive. Vous êtes également encouragé à suggérer tout sujet que vous considérez important pour l'avenir du droit international :

- La gouvernance
- L'autorégulation
- L'autonomie de la volonté
- Le développement durable
- La place de l'entreprise
- La diversité (genre, culture etc...)
- Les peuples autochtones
- L'intelligence artificielle, le big data...

### **Le calendrier**

**10 novembre 2020** : Date limite pour l'envoi au groupe de travail des projets en vue de la participation au colloque de 2023.

1<sup>er</sup> trimestre 2021 : Le jury procède à une première sélection

2<sup>ème</sup> trimestre 2021 : Les idées sélectionnées sont développées sur 5 pages par le/les promoteur(s)

3<sup>ème</sup> trimestre 2021 : Le jury sélectionne les promoteurs qui seront invités à présenter leurs idées par poster et ceux qui seront invités à participer à un panel.

4<sup>ème</sup> trimestre 2021 : Les invitations formelles seront faites. Les promoteurs choisis devront indiquer si leur institution peut leur payer leur déplacement et séjour à Paris. Sinon, la branche française couvrira ces frais.

### **Candidature**

Le groupe de travail « Japon-Asie/PI&ADR », coordonné par Prof. Asako Wechs Hatanaka (Université Ritsumeikan, Kyoto, Japon), recevra les idées **de jeunes universitaires (doctorants, docteurs, post-docs) et jeunes professionnels âgés de 22 à 35 ans**, exerçant dans le domaine du droit international public et privé (y compris le droit de la PI/ADR).

Les promoteurs ayant soumis un projet seront susceptibles d'être sélectionnés pour participer au colloque de 2023 **en tant qu'intervenants dans un panel ou pour y présenter un poster**.

Les personnes sélectionnées en vue d'une intervention sur un panel du colloque des 150 ans de l'ILA pourront voir leur déplacement à Paris (juin 2023) pris en charge par la Branche française dans l'éventualité où leur institution ne peut payer leur déplacement et séjour à Paris.

Les personnes intéressées sont priées d'adresser au coordinateur :

- un **curriculum vitae** synthétique (format .pdf, 2 pages maximum), faisant état de leurs activités de recherche (communications orales, publications) ou de leur pratique professionnelle en lien avec le droit international public et privé (y compris le droit de la PI/ADR);
- une **idée, sous la forme d'une brève réflexion (5.000 caractères maximum, espaces comprises, format .pdf), en français ou anglais**, susceptible d'être approfondie en cas de présélection.

Il n'est pas nécessaire d'être membre d'une branche nationale de l'ILA pour soumettre un projet.

**Date limite de l'envoi d'idée est le 10 novembre, 2020  
à Prof. Asako Wechs Hatanaka [hatanaka\[at\]fc.ritsumei.ac.jp](mailto:hatanaka[at]fc.ritsumei.ac.jp).**